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جمعیــت هلال احمر، رئیس ســتاد بحــران و وزیر کشــور به اســتان آمدند. 
رئیس جمهوری هم به اســتان آمــد و ما هم از این حضور تشــکر می کنیم اما 
واقعیت امر این است که حضور آنها در روزهای اولیه التیام بخش بیشتری بود.« 
او با اشاره به اینکه مردم از حضور مسئولان خوشحال هستند، تاکید کرد: »با 
توجه به توالی و تکرار این حوادث در آن منطقه مانند سونامی، گرگروک، طوفان 
گونو و... باید فکری اساســی برای این اســتان انجام شــود و زیرساخت های 
مدیریت بحران در آن شــکل بگیرد چراکه فاصله با مرکز استان 700 کیلومتر 
اســت و هیچ امکاناتی برای کمک به مردم در شــرایط بحرانی وجود ندارد. از 
طرفی میلیاردها مترمکعب آب از طریق ســیلاب به دریا می ریزد و باید کنترل 
ســیلاب تعریف و اعتبارات آن مشخص شود. در حال حاضر مهم ترین مشکل 
شــریان های مواصلاتی است. مســیر راه ها ضعیف است و همین ابنیه بسیار 
محدود در بحران پاسخگو نیست و شاهد قطعی راه بسیاری از مردم هستیم. در 
مجموع مسئولان روزهای سخت و اولیه بحران آنطور که باید و شاید – به جز هلال 
احمر – کنار مردم نبودند و میان خدمات با حجم بحران تناسبی وجود نداشت. 
اما با حضور وزرایی که اعلام کردم، رئیس جمهوری، وزیر راه و جهاد کشاورزی 

امیدواریم تهدید سیل تبدیل به فرصت ها شود.« 
نماینده چابهار درباره شرایط کنونی منطقه سیل زده در سیستان و بلوچستان، 
تاکید کرد: »مردم هنوز وام دار سیل سال 98 هستند. به رغم آمارهایی که ارائه 
می شــود هنوز بخش عمده  تعهدات بنیاد مســکن در سیل 98 انجام نشده و 
خانه های تخریب شده از سیل 98 کامل نشده اند. روزهای اول مردم اقیانوسی 
از مهربانی ایجاد کرده و به کمک هم میهنان خود شتافتند و نیازهای اولیه آنان 
را برآورده کردند اما بسیاری از خانه ها زیرساخت های راه، برق، آب و مخصوصاً 
کشاورزی که معیشت مردم است از بین رفته اند. به همین دلیل انتظار داریم به 
مباحث زیرساختی توجه بیشتری شود و از سوی دیگر سیل بندهای حفاظتی 
جلوی راه رودخانه ها که تاکنون مورد توجه جدی واقع نشده، با این سیل مورد 
عنایت قرار گیرد و اقدام زیرســاختی انجام شــود.« او با اشاره به اینکه یکی از 
طرح های بزرگ آبخیزداری در سیســتان و بلوچستان اجرا شده است، افزود: 
»سیل بندی اورکی در این شرایط خیلی به مردم کمک کرد و به درد آنها خورد. 
البته طبق گزارشی که به من رسیده هنوز  در 44 روستا مشکل ارتباطی کماکان 
وجود دارد و در منطقه کوچو در تلنگ، گرم بیت در منطقه دشتیاری، کلانی ها 
و ریمدان در دشتیاری، کاجو در شهرستان قصرقند و بخشی از پیرسهراب در 
چابهار، ارتباطات برقرار نیست و مردم به شدت دچار مشکل هستند اما باید از 
شرکت برق منطقه تشکر کنم که بعد از گذشت چند روز توانستند برق را پایدار 
کنند و همه روســتاها برق دارند. برای مردم از هر چیزی مهم تر بندســارهای 
کشــاورزی است که کامل تخریب شده اند. از وزیر جهاد کشاورزی انتظار دارم 
که به این موضوع رسیدگی کند تا نگرانی مردم در حوزه کشاورزی کاهش یابد. 
به صورت ویژه از رهبری تشکر می کنم که تاکید کردند بخش های خصوصی و 

سازمان های غیردولتی هم توجه بیشتری بکنند و امیدوارم که ستاد اجرایی امام 
)ره( و بنیاد مستضعفان نیز ورودی متناسب با شأن مردم سیستان و بلوچستان 

داشته باشند.«
ســعیدی در پاســخ به این ســوال که چرا در شــرایط بحران و روزهای اول از 
بالگرد اســتفاده نشــد؟ گفت: »کل بالگردهایی که اختصاص پیدا کرد دو مورد 
هلال احمر و یک مورد دانشــگاه علوم پزشــکی ایرانشهر بود. درحالی که انتظار 
داشتیم دوستان سپاه و ارتش نیز جدی تر وارد کار شوند. اما آنها این بهانه را مطرح 
می کنند که در شــرایط جوی خاص منطقه امکان تردد بالگرد وجود نداشــت. 
درحالی که مردم می گویند علی القاعده باید در شرایط بحران از بالگرد استفاده 
کرد. خدمات رســانی از سوی هلال احمر صورت گرفت اما این خدمات با حجم 
فاجعه همخوانی نداشــت. روزهای اول به شدت مردم گلایه داشتند و احساس 
کردند که تنها مانده اند اما هم اکنون بخشی از این خدمات رسانی باعث شده که 
مردم امیدوار تر شــوند.« او درباره آلوده شــدن آب آشامیدنی و نگرانی از افزایش 
بیماری های عفونی تاکید کرد: »مرز ریمدان در منطقه سیل زده واقع شده است 
که اتباع کشور همسایه نیز از آن تردد دارند. در شرایط عادی بحران بیماری های 
عفونی مانند دنگی و مالاریا را داریم. از ســوی دیگر زیرســاخت های بهداشت و 
درمان در حد فاجعه است. در حال حاضر که سیل آمده شرایط بحرانی تر خواهد 
شــد. در آن منطقه از چاه سپتیک استفاده می شود و فاضلاب کشی تاکنون یا 
اجرا نشــده یا در حد بســیار محدودی اجرا شده اســت. در شهرستان کنارک و 
چابهار مردم مشــکلات فاضلاب را در شرایط عادی دارند و این سیل، باعث شد 
که چاه های ســپتیک پر شــود و در برخی از مناطق با آب شرب مخلوط شده و 
نگرانی های جدی در حوزه بیماری های عفونی وجود دارد چراکه در کل منطقه 
یک متخصص بیشــتر وجود ندارد. دلســوزان عرصه سلامت نگران این هستند 
که به زودی شاهد یک فاجعه در گسترش بیماری های عفونی باشیم.« نماینده 
چابهار در مجلس به اطلاع رسانی ضعیف در روزهای اول نیز اشاره کرده و گفت: 
»جا دارد از مردم تشکر ویژه کنم چراکه از همان لحظات اول کمک های مردمی 
از مردم سیســتان و بلوچستان )زاهدان، ایرانشهر، خاش، ســراوان، سرباز و...( 
شــروع شد. جا دارد از هنرمند و ورزشکار دلســوز آقایان پرویز پرستویی و رسول 
خادم به صورت ویژه تشکر کنم که از همان ساعات اولیه کنار مردم قرار گرفتند. 
انعکاســی از واقعیت های ســیل به درســتی منعکس نشــد و ما از صداوسیما، 
مطبوعات و حتی رســانه های مســتقلی مانند شــما گلایه داریم که در روزهای 
اول متناسب با حجم فاجعه انعکاسی صورت نگرفت. فضای مجازی باعث شد 
که مردم از اقصی نقاط ایران کمک های خود را به این منطقه ارســال کنند که از 
ملت سربلند ایران تشکر می کنم.« سعیدی تاکید کرد: »شاید قبل از هلال احمر 
این ســوخت کش ها بودند که با ماشــین های لندکروز و قایق هایشان به کمک و 
خدمات رسانی به مردم پرداختند؛ آن هم در روزهای اول که شرایط بسیار فاجعه بار 

بود. کم لطفی است اگر تلاش های جدی هلال احمر را نادیده بگیریم.«

چهره روز

خبر بین الملل

روز گذشته خبر ابلاغ مصوبه هیئت وزیران توسط معاون اول رئیس جمهور 
مبنی براینکه حجت اله عبدالملکی، دبیر شــورایعالی مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی به عنوان »نماینده ویژه رئیس جمهور در امور اجرایی مناطق آزاد 
و ویژه اقتصادی« انتخاب شده است، انتشار یافت. با این حکم تصمیمات 

او در حکم تصمیمات رئیس جمهور و هیئت وزیران بوده و لازم الاجراست.
24 خردادمــاه 1401 حجت اله عبدالملکی، وزیــر کار، تعاون و رفاه 
اجتماعی وقت در نامه ای به رئیس جمهور اســتعفای خــود را از تصدی 
این وزارتخانه اعلام کرد. او متن نامه را در فضای توئیتر منتشر کرد. آمدن 

و رفتن او از وزارتخانه کار با حواشی زیادی همراه بود. عبدالملکی، 
دکتــرای اقتصاد دارد و از فارغ التحصیلان دانشــگاه امام صادق 
محسوب می شــود و در همان گرایشــی تحصیل کرده است که 

علی باقری کنی، چهره نزدیک به ســعید جلیلی، در آن تحصیل 
کرده است. او عضو شورای مرکزی جبهه مردمی نیروهای 

انقلاب اسلامی بوده و به اعضای جبهه پایداری نزدیک 
اســت. نزدیکی به جبهه پایداری بود که او در لیســت 

اصولگرایان تهران قرار گرفت و به مجلس یازدهم راه نیافت. بعد از روی کار 
آمدن دولت سیزدهم با سهم خواهی پایداری ها سهم او وزارت کار شد اما 
در اداره این وزارتخانه موفق عمل نکرد و پیش از اینکه او را استیضاح کنند، 
اســتعفا داد. او 15 آبان  ماه 1401 با حکــم وزیر امور اقتصادی و دارایی، 
 ـصنعتی و ویژه اقتصادی  به عنوان دبیر شــورایعالی مناطق آزاد تجــاری 

منصوب شد و حال به او اختیارات کامل داده شده است. 
نظارت بر سازمان های مناطق آزاد تجاری - صنعتی و ویژه اقتصادی 
و ایجاد هماهنگی و هم افزایی بین آنها، با سیاســت های کلان اقتصادی 
دولت،  هماهنگــی و هم افزایی جهت تقویت عملکــرد مناطق آزاد 
تجــاری - صنعتــی در ســطح داخلــی و بین المللی بــا تاکید بر 
سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی ابلاغی مقام معظم رهبری،  
پیشــنهاد نصب و عزل اعضای هیئت مدیــره و مدیران عامل 
 ـصنعتــی و ویژه  ســازمان های مناطــق آزاد تجــاری 
اقتصادی به وزیر امور اقتصادی و دارایی جهت ارائه به 
رئیس جمهور از وظایف جدید او محسوب می شود. 

گروه خبر: نماینده آمریکا در جلســه روز چهارشنبه شورای حکام آژانس 
بین المللی اتمی خواســتار رقیق ســازی اورانیوم تا ۶0 درصد ایران شد و 
اقدامات هســته ای اخیر ایران را محکوم کــرد. آژانس بین المللی انرژی 
اتمی اخیراً گزارش داده که ایران در طول ســه ماه گذشته ذخیره اورانیوم 
۶0 درصــدی خود را کاهش داده اما به صورت کلی، ذخیره اورانیوم ایران 
افزایش یافته است. در بیانیه آمریکا که در جلسه شورای حکام قرائت شد، 
آمده است: »ایران باید تمام ذخیره ۶0 درصدی و نه بخشی از آن را کاهش 

دهد و تولید اورانیوم تا ۶0 درصدی خود را کاملًا متوقف کند«.
رویترز نوشته هنوز مشخص نیست که چرا ایران ذخایر اورانیوم ۶0 درصدی 
خود را کاهش داده است. ایران بارها اتهامات مقام های غربی مبنی بر قصد 
ســاخت سلاح هسته ای را رد کرده است. مقام های غربی مدعی هستند 
»توجیه غیرنظامی معتبر« برای غنی سازی با غنای بالا توسط ایران وجود 

ندارد. ایران هم اعلام کرده این اقدامات برگشت پذیر است. تهران می گوید 
ایــن اقدامات منطبق بر برجام و در پی خروج آمریکا از توافق و بی عملی 
اروپایی ها برای برخورداری ایران از مزیت های توافق هسته ای بوده است. 
به گزارش ایســنا، نماینــده آمریکا در ادامه گفت: »امروز هیچ کشــوری 
غنی سازی اورانیوم را تا ۶0 درصد برای هدفی که ایران ادعا می کند، انجام 
نمی دهد و اقدامات ایران برخلاف رفتار تمام کشورهای ان پی تی است«. 
آمریکا همچنیــن از اقدام ایران در لغو مجوز بازرســان آژانس انتقاد کرد. 
پیشتر »محمد اسلامی« رئیس سازمان انرژی اتمی در این باره گفته بود: 
»ما عملکرد بازرسان را زیرنظر داریم و حق داریم آن ها را قبول یا رد کنیم. 
تصمیم نپذیرفتن برخی از آن ها به معنای همکاری نکردن ایران نیست. ما 
بــا آژانس همکاری می کنیم و این همکاری روزانه ادامه دارد، اما برخی از 

بازرسان به علت عملکردشان رد شدند، این عادی و متداول است«.

اختیار تام به عبدالملکی در مناطق آزاد

آمریکا خواستار رقیق سازی اورانیوم ۶۰ درصد ایران شد
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برگزاری نمایشگاه های اقلام اساسی برای تامین اقلام مورد نیاز مردم در شب 
عید و ماه رمضان نیز در دستور کار وزارت اقتصاد قرار دارد.

اما و اگرهای اقتصاد دستوری �
برنامــه وزارت اقتصاد برای کنترل بازار و قیمت هــا، در فاصله 5 روز مانده 
به آغاز ماه رمضان و 12 روز مانده به پایان ســال، درحالی اعلام می شــود که 
مشخص نیســت دولت به چه صورت قرار است قیمت ها را تحت کنترل خود 
دربیاورد. در سال گذشته روند افزایشی قیمت هیچ گاه متوقف یا کاهشی نشد. 
از ســوی دیگر، از هفته گذشــته افزایش قیمت ارز در کشور و سقوط بیش از 
پیش ارزش پول ملی، خودرو و مواد خوراکی بار دیگر کلید خورده و مشخص 
نیست که تا پایان سال به چه نقطه ای خواهد رسید. باید دید که دولت به عنوان 
بازیگر اصلی اقتصاد در ایران موفق به کنترل بازار می شود یا اصناف و بازاریان. 

دستور مخبر درست است، قابل اجرا نیست �
علیرضا ســلطانی، کارشــناس اقتصاد سیاسی در 
واکنش به اظهارات معــاون اول رئیس جمهور مبنی بر 
کنترل بــازار توســط بازاریــان به »هم میهــن« گفت: 
»اظهارات مخبر از لحاظ منطق و علم اقتصاد مبنی بر 
اینکه کنترل و ساماندهی بازار و قیمت ها نمی تواند توسط دولت انجام شود 
و اصناف باید در این حوزه نقش آفرین باشند، کاملًا درست است. اما ایرادی 
که به اظهارات او می توان گرفت این اســت که آیا شــرایط اقتصادی ایران و 
نابسامانی هایی که ما در ساختار کلان اقتصاد کشور و سیاست گذاری های 
این حوزه داریم، این امکان و فرصت را به اصناف می دهد تا در یک شرایط 
باثبات، اقدام به نقش آفرینی مؤثر در ساماندهی بازار داشته باشند، یا خیر؟«  
او ادامه داد: »واقعیت این اســت که نابســامانی بازار در روزهای اخیر و در 
آستانه نوروز بیش از آنکه ناشی از تعلل یا ناهماهنگی میان اصناف و بازاریان 
باشد، ناشی از التهاب بازار ارز و انتظارات روانی و تورمی است که در اقتصاد 
ایران شکل گرفته است. این وضعیت، نتیجه عملکرد تیم اقتصادی دولت و 
برآیند سیاست گذاری  حاکمیتی در عرصه اقتصاد است. به طور طبیعی در 
این شرایط بازاریان نه تنها در مواجهه و کنترل شرایط مورد توصیف ما خلع 
ســلاح، بلکه احتمالًا با هدف حفظ تــوان و قدرت اقتصادی خود ناچار به 
همراهی با این شــرایط التهابی هســتند. اظهارات مخبر مبنی بر تلاش و 
همراهی اصناف و بازاریان در ساماندهی بازار در یک شرایط باثبات و پویای 
اقتصادی امکان پذیر اســت؛ چنین دســتورالعملی در شــرایط بی ثباتی و 
التهاب ناشی از شرایط سیاسی و وضعیت کلان اقتصادی کشور نمی تواند 

مورد بررسی قرار بگیرد.«
  
دولت رئیسی در حل مشکلات اقتصادی ناکام خواهد بود �

مرتضی افقه، اقتصاددان و استاد دانشگاه راجع به 
اظهارنظر معــاون اول رئیس جمهور مبنی بر کنترل 
قیمت هــا توســط اصناف بــه »هم میهــن« گفت: 
»همان طور که مشــخص بود آقای مخبر تسلطی بر 
روابط و قوانین اقتصادی و نقش دولت در حکمرانی اقتصادی ندارد که 
چنین اظهارنظری را مطرح کرده اســت. به خصوص اینکه او از ســوی 
دولتی صحبت می کند که گفته بود اگر بیایم بدون اینکه سفره مردم را به 
تحریم ها ربط بدهم، مشــکلات را حل می کنم. گوی و میدان در اختیار 

دولت است اما به راحتی این زمین را خالی کرده و توپ را در زمین اصناف 
انداخته است. اصناف مگر در اقتصاد ایران بازیگرانی هستند که بتوانند 
چنین دخالتی بکنند؟ این وظیفه دولت است که زمینه تولید یا واردات 
کالا به اندازه کافی را فراهم کند تا در بازار شب عید مشکلی پیش نیاید. 
دولت های قبلی می دانستند که باید کالا به اندازه مورد نیاز دپو و به بازار 
تزریق کنند. اما در حال حاضر به نظر می رســد که دولت مســتأصل از 
مدیریت اقتصاد و معیشت مردم، طرح هایی را مطرح می کند که بسیار 
عجیب است. در بزنگاهی که نیازمند مدیریت دولت هستیم، معاون اول 
رئیسی با اعتمادبه نفس حل مشکلات مردم را به بازار سپرده است؛ بازاری 
که در این زمینه منفعل اســت و دولت  باید قیمت های آن را به نفع مردم 

تعدیل کند.« 
این اســتاد دانشگاه با اشــاره به عدم اولویت مسئله اقتصاد و معیشت 
مردم برای دولــت، ادامه داد: »بارها گفته ام که تفکر اصول گرایان در همه 
زمینه ها ضدتوسعه است. در امور داخلی، اولویت آن ها مسائل ایدئولوژیک 
و سیاسی است و معیشت و رفاه مردم در اولویت های پایین تر قرار دارد. حال 
تصور کنید تندروترین اصول گرایان به مجلس راه پیدا کرده اند که وقتی در 
قدرت مستقر شوند، به جای معیشت مردم تمرکزشان را روی مسائلی مثل 
کنسرت ها و حجاب و مانند آن می گذارند. اولویت های آنان با مسائل مردم 
فاصله دارد. در سیاست خارجی نیز تنش زا هستند. از سوی دیگر انتخابات 
آمریکا پالس های منفی به بازار ایران می دهد. به همین دلیل وقتی تندروها 
وارد مجلس شــدند، بازار واکنشی طبیعی نشــان داد. در این شرایطی که 
توصیف کردم و بدون حل مشــکل تحریم ها، نمی تواند اقتصاد را مدیریت 

کند.« 
افقــه ضمن تاکید بر تاثیر عوامل بیرونی و سیاســت گذاری  داخلی بر 
مســائل اقتصادی، افزود: »دولت توان حل مشــکلات را در شرایط بسیار 
بحرانی فعلی ندارد و این شــرایط نیز وخیم تر خواهد شد. در حال حاضر 
تاثیــر اخبار پیروزی هــای ترامپ بر بازار را مشــاهده می کنیم. هر تحولی 
کــه در انتخابات آمریکا بــه نفع ترامپ اتفاق می افتد، اثــر لحظه ای آن بر 
نــرخ دلار و به دنبال آن قیمت کالاهــای دیگر را می بینیم. دولت حتی اگر 
برنامه ای داشته باشد، انفعالی است. همین که مخبر بدون تجربه ای در امر 
سیاســت گذاری اقتصادی، فرماندهی اقتصادی دولت را بر عهده گرفت، 
نشان دهنده ضعف و بی برنامگی دولت سیزدهم است. این دولت در حل 
مشــکلات ناکام خواهد بود و شــاهد این هســتیم که روزبه روز مشکلات 
اقتصادی رو به وخامت می رود. برنامه  ای که وزارت اقتصاد اعلام کرده نیز 
عملیاتی نخواهد شد. راه حل کوتاه مدت حل مشکلات اقتصادی ایران رفع 
تحریم ها و راه حل میان مدت و بلندمدت آن نیز تغییر نگرش نسبت به مردم 
و رفاه آنان و بالا رفتن جایگاه اولویت رفاه و معیشت مردم به نسبت مسائل 
سیاسی و ایدئولوژیک است. این تفکر ایدئولوژیک انتخاب ها و انتصاب ها را 
نیز تحت تاثیر قرار داده است. مدیران، کارگزاران حکومتی از رئیس جمهور 
تا نماینده مجلس براساس معیارهای ایدئولوژیک انتخاب می شوند. چنین 
افرادی، اولویتی برای اقتصاد و معیشت مردم قائل نیستند. ممکن است 
در صورت برقراری آتش بس در غزه این افزایش قیمت برای مدتی متوقف 
شود؛ اما با این مجلس تندرو و انتخاباتی که در آمریکا جریان دارد، افزایش 
نــرخ ارز ادامه خواهد داشــت و موجب ادامــه دار بودن بی ثباتی قیمت ها 
خواهد شد. این وضعیت تلاطم هایی به وجود خواهد آورد که دولت رئیسی 

قادر به مدیریت آن ها نیست.« 

جواد علیزاده


